
Årsberetning fra Dansk Hovawart Klubs avlsudvalg - 13. juni 2021 

v. Tanja Andersen og Vibeke Stengaard 

Det forgangne år har været meget specielt for alle pga. corona-restriktionerne. Da landegrænser har været 

lukket, samt det at der har været begrænsede muligheder for at mødes har avlsarbejdet været vanskeligt. 

Ikke desto mindre har to kuld hvalpe set dagens lys og AU har haft rigeligt at se til.    

Vores opgaver er at 

1. Rådgive og vejleder tæve og hanhundeejere i forbindelse med parringer. 

Vi har fået henvendelser fra følgende opdrættere.  

• HovaHome Tanja Andersen 1. parring -> tom  

o Ny parring anbefalet på Vigga og Afi 

• Annalise Kristensen -> Et kuld på 7 hvalpe på Anthea 

• Skovmose DanicaPia Skovmose -> 1. parring tom  

o - Ny parring anbefalet på Jazinda 

• Cleohovs Katharina Gaca -> 1. parring tom  

o Ny parring anbefalet på Nala 

 

Vi har lavet sygdomsvurderinger for ca. 12 mulige match (for hver vejledning gennemgår vi måske 2-4 
mulige hanhunde til den enkelte tæve). 

2. Vedligeholde listen over avlskårede hanhunde  

Vi har 17 avlshanner på listen og et par nye på vej 

Listen opdateres ca. 2 gange om året, som oftest efter UMB (udvidet mental beskrivelse) 

Nu afventer vi lige udstillingen i juli så vi kan få den sidste med, hvis nogen hanhunde er AK og gerne vil på 

vores ”reklame hanhundeliste”, skal de blot sende os et godt foto, og gerne et billede at kåringsbeviset, så 

vi kan se højde på hunden.  

3. Indsamler og aktivere sundhedsdata samt videre bringer disse til IHF. 

Vi har modtaget 9 indberetninger tjek om sygdom og/eller død via klubbens hjemmeside. Disse 

indberetninger sendes videre til RZV, som pt. er den klub der har den største database.  

Lige nu er den database lukket så vi ikke selv kan trække data, men skal spørge og afvente svar. Vi håber på 

at der findes en løsning så DHK igen får mulighed for selv at trække data/få udleveret data fra RZV’s 

database.   

Vi håber forsat at både opdrættere og alle andre vil huske og minde andre om, at indberette via 

sygdomsskemaet. Og hvis I møder nogen der har en hovawart der enten er syg eller blevet aflivet, så 

opfordre endelig til at det indberettes det til DHK – da vi samler på disse oplysninger       



4. Deltager i IHF møder og afrapportere til DHK 

Avlsudvalget har et samarbejde med en del andre lande i det der kaldes – IHF*. Det er en sammenslutning 

af pt. 13 landes hovawartklubber, og repræsenterer ca. 9000 Hovawart ejere. 

Der arbejdes på tværs af landegrænserne om Hovawarten iht. FCI* standarden. 

Hovedvægten er lagt på avlsmæssige spørgsmål herunder udveksling af avlsdata. Endvidere arbejdes der 

med sundheds-, væsens- og eksteriørmæssige spørgsmål m.m. 

 

Avlsudvalget mødes med repræsentanter fra IHF en gang om året. 

Sidste år i Finland blev det aflyst pga Corona  

 

Forventes afholdt i 2021 – DHK er vært for IHF-mødet 

5. Udarbejde materiale der beskriver etiske anbefalinger for avl i DHK 

Disse anbefalinger er færdige. Der mangler dog beslutninger på generalforsamlingen før den kan 

publiceres, som 1. udgave. Og det er følgende 

a) alder for tæven ved første parring – her anbefaler AU mindst 2 år.  

b) hvor mange kuld må der trækkes på en tæve – her anbefaler AU 3 kuld med mulighed for et 4. kuld 

hvis kuldene evt er meget små.  

6. Informationsmateriale, som er gjort færdigt 

• Avlskåringsproces 

• Mentorordning 

• AU Arbejdsbeskrivelse 

 

Fremtid: 

Projekt: arrangere en opdrætterdag evt. sammen med kåringsudvalget. Formål at dele erfaringer, gode 

Ideer, viden osv. Hvis der er interesse for dette? 

 


